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Városunk ünnepelte olimpikonjait, Linka Tibort és Farkas Vincét

Jó volt somorjainak lenni!
Aranybetűvel, pontosab
ban ezüstbetűvel, kerülnek 
bele Somorja történelmébe 
az augusztusi napok. Váro
sunk olimpiai lázban égett. 
So morját olimpiai poszterek 
lepték el, mindenki Rióra 
figyelt és nagyon szorított 
Linka Tibornak és Farkas 
Vincének. A hazai „segítség” 
meg is hozta eredményét: 
Farkas Vince a C1 ezer méte
ren 10. lett, Linka Tibor pedig 
mint a szlovák kajak négyes 
tagja a 2. helyen ért célba. 
Tibcsi megszerezte Somorja 
első olimpiai érmét!
Városunk képviselői megle
petést készítettek elő a Rió
ból hazatérő sportolóknak. 
Egy városszéli üzletközpont 
parkolójában veterán piros 
Škoda Feliciába ültették bele 
Vincét és Tibort, majd a 
városi rendőrség felvezetésé

vel és motorosok egy csoport
jának kíséretében dudálva 
végigvonultak a városon. Az 
emberek integettek a házak 
ablakaiból, így üdvözölték a 
sportolókat.
Amikor a Fő térre érkeztek, 
az olimpikonok nem akartak 
hinni a szemüknek. Fan
tasztikus fogadtatásban volt 
részük az újkori somorjai 
hősöknek, közel nyolcszáz 
ember várta őket. Hihetetlen 
őrjöngés tört ki, amikor a 
színpadra léptek. Az emberek 
kiabáltak, tapsoltak, örömük
ben sokan sírtak is. „Nagyon 
szépen köszönjük. Nemcsak 
ezt a fantasztikus fogadta
tást, hanem azt a rengeteg 
biztatást is, amit Rióban kap
tunk. Köszönjük, Somorja!” 
–mondták kajakosaink, akik 
az ünnepi fogadtatás után 
a színpadon több mint egy 

óráig fényképezkedtek és alá
írást osztogattak. Mindenki 
részese akart lenni ennek 
a fantasztikus sikernek. A 
riói olimpiai játékok ezzel 
Somorja részére még nem 
fejeződtek be. A jelenleg zaj

ló paralimpián Nagy Jakub 
képviseli városunkat. Az ő 
sportága a boccia. Jakubot, 
aki könnyeivel küszködve 
gratulált olimpikonjaink
nak, a jelenlévők nagy taps
vihara bocsátotta útjára.

(Folytatás a 2. oldalon)

Linka Tibor az első somorjai sportoló, aki olimpiai érmet szerzett
Út az olimpiai ezüstig
Történelmi eseménynek voltunk tanúi. Linka Tibor, a somorjai 
KCK neveltje a riói olimpián a szlovák kajak négyes tagjaként 
ezüstérmet szerzett. Mi volt az utazás előtt, mi történt Rióban, 
hogyan zajlott az ünneplés, mit szól a hazai fogadtatáshoz? 
Linka Tiboré a szó.

A kAjAk négyes 
kezdete

– Tavaly tavasszal az egykori 
kajakos, Viszlay Pista állt elő az 
ötlettel, hogy állítsunk össze 
egy új négyest két tapasztalt 
versenyzővel, Vlček Erikkel 
és Tarr Gyurival, valamint két 
fiatallal, Denis Myšákkal és 
velem. Pár közös edzés után 
fantasztikus volt a bemutat
kozás: a duisburgi világkupán 
harmadikok lettünk. Ezután a 
válogatón legyőztük az addigi 

szlovák négyest, és mi indul
hattunk a világbajnokságon. 
Vbcímet szereztünk, majd ez 
év júniusában Európabajno
kok lettünk. Ezután kezdtünk 
bizakodni, hogy jól szerepel
hetünk az olimpián.

Indulás RIóbA
– A szolnoki edzőtáborból két 
nappal az indulás előtt érkez
tünk haza. Összepakoltam a 
holmimat, és Vincével együtt 
sok sikert kívánva utunkra 
bocsátott a somorjaiak nevé

ben Bárdos Gábor polgár
mester úr. A hosszú repü
lőút kényelmes volt, mivel 
bizniszosztályon utaztunk.

Az olImpIAI fAlu
– Az olimpiai faluban lak
tunk, amely kb. egy órára volt 

a versenypályától. A lakosztá
lyunk nagyon jó helyen volt, 
öt percre az étteremtől és öt 
percre az autóbuszállomás
tól. Az étterem egy óriási, kb. 
hat focipálya nagyságú terü

Az olimpiai ezüstérmes kajak négyes
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Farkas Vincét és Linka Tibort ünnepelte a város

Szurkolás a Mozi Klubban

simán továbbjutottál az elő-
futamban, az elődöntőben 
„csak” 5. lettél, így végül a b 
döntőben harcoltál.
– Tudtam, hogy nagyon 
nehéz bejutni az A döntőbe. 
Sajnos, nem tudtam kihoz
ni magamból a maximumot. 
Beállt a derekam is, az nem 
az én napom volt. Ezután 
magamban összeállítottam a 
B döntőt, amely végül nagyon 
jól sikerült. Megmutattam, 
mit tudok. 
elégedett voltál a végső 10. 
hellyel?
– Igen, életem legjobb ered
ményét értem el. Egy sporto
ló pályafutása alatt az olimpia 
a legnagyobb verseny. Az Eb 
és a vb is csak ez után követ
kezik.

ki volt az első személy, akire 
a célba érkezés után gondol-
tál?
– A nagyapám, aki, sajnos, 
már nincs közöttünk. Kértem 
a verseny előtt, hogy segít
sen. És ő segített!
kinek köszönheted a riói 10. 
helyet?
– Főleg a már említett nagy
apámnak, nagyanyámnak, 
apunak és anyunak. Mellet
tem álltak a legnehezebb 
napokban is, állandóan támo
gattak.
Hogyan tovább?
– Óriási a motivációm. Nem
sokára elkezdem a felké
szülést a következő évre. A 
szemem előtt csak a 2020as 
olimpia van.

leten volt, állandóan lehetett 
enni, óriási volt a választék. 
Maga az olimpiai falu egy 
valóságos kis város volt, ahol 
mindent meg lehetett találni, 
például postát, élelmiszerüz
letet, gyorséttermet.

A veRseny
– Általában napi két edzéssel 
készültünk, nagyon vártuk a 
versenyt. Mivel az előfutam
ban csak másodiknak értünk 
célba, pénteken még az elő
döntő is várt ránk. Ezt a nehéz 
körülmények ellenére meg
nyertük. Már ekkor tudtuk, 
hogy másnap a döntőben egy 
egész más verseny lesz. Érez
tük, hogy a németek nagyon 
jól mennek. 750 méterig pró
báltuk őket befogni. Ekkor 
azonban láttuk, hogy ez nem 
fog sikerülni. Arra koncent
ráltunk, hogy megszerezzük 
az ezüstöt. Nagyonnagyon 
fájt az utolsó méter. A lényeg 
azonban az, hogy sikerült, 
megvan az ezüst.

A füRdőzés
– Nehéz leírni azt az 
érzést, amikor láttam, hogy 
másodikok lettünk... Fantasz
tikus, hihetetlen érzés volt... 
Tarresz ráugrott Erikre, kifor
dultunk a hajóból, így pezsgő 
helyett először vízzel koccin
tottunk... Nagyon boldog vol
tam, amikor nyakamba került 
az ezüstérem. Keringtek ben
nem az érzések...

Az elveszett evezők
– A nagy ünneplés közben 
eltűntek az evezőink. Egy óra 
hosszat kerestük őket, de nem 
találtuk. Végül este a szociá

lis hálón megtaláltuk őket. A 
németek jelentkeztek, hogy 
véletlenül eltették őket.

Az ünneplés
– Először egy szponzori akci
ón vettünk részt, majd a riói 
Szlovák Házban tartottak egy 
fogadást. Amikor beléptünk, 
a zenekar a magyar „Az a 
szép, az a szép” kezdetű dalt 
kezdte játszani. Az ünneplés 
nagyon jó volt. A helybeliek 
azt mondták, hogy a kajako
sok csinálták a legnagyobb 
bulit... 

ünneplés A mozIbAn
– Természetesen eljutottak 
hozzám a hírek, hogy olimpiai 
lázban ég Somorja, közösen 
nézik a Mozi Klubban a döntő 
futamot. Nagyon jó érzés volt, 
hogy Somorján sokan szur
kolnak nekem. Köszönöm 
Vincének, hogy közvetlenül 
az éremátadás után elküldte 
haza az első képeket az érem
mel, így a somorjaiak nagyon 
gyorsan közelről láthatták az 
ezüstöt. 

meglepetés 
A ReptéRen

– Rióba az út kényelmes volt, 
visszafelé viszont szörnyű. 
Életem legrosszabb repülő
útja volt. Turistaosztályra tet
tek bennünket, nagyon rossz 
helyre. De nemcsak én érez
tem így. Egy illető hosszabb 
időre bezárkózott a vécébe, 
mert ott kényelmesen ülhe
tett... Amikor Bécsben belép
tünk a váróterembe, földbe 
gyökerezett a lábam. Nem 
számítottam rá, hogy eljön
nek elém a családtagjaim, a 

barátnőm és az ismerőseim. 
Nagyon jó érzés volt.

A somoRjAI 
fogAdtAtás

– Nem találok szavakat... Tud
tam, hogy valami készül, de ez 
felülmúlta a képzeletemet... 
Az a fantasztikus út a váro son 
keresztül! És amikor meglát
tam a rengeteg embert a Fő 
téren.... Leírhatatlan érzés 
volt... Csak annyit mondha

tok, hogy köszönök min
dent. Nagyon jó somorjainak 
lenni.

több ezüstéRem 
– Azt tervezem, hogy az 
ezüstéremről másolatokat 
készítek, és odaajándékozom 
azoknak, akik nagyon sokat 
tettek azért, hogy máso
dik lettem az olimpián. Egy 
ezüst biztos ott fog lógni a 
csölösztői csónakházban...

Út az olimpiai ezüstig

A legnagyobb élmény 
a K4-es és Usain Bolt volt

Farkas Vince szabadságra készült, végül 
pályafutása eddigi legjobb eredményét érte el

Farkas Vince utolsó szlovák versenyzőként harcolta ki a rész-
vételt a riói olimpiai játékokon. Mindez július elején történt, 
amikor egy ki-ki versenyen legyőzte Matej Rusnákot. Kevés 
ideje volt a felkészülésre, ennek ellenére Rióban remekül 
versenyzett, C1 ezer méteren a 10. lett.

(Folytatás a 3. oldalon)
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A fizetős parkolási rendszer bevezetésével a következő 
kiadások keletkeztek :

•   a rendszer műszaki biztosítása (számítógép, telefonok, 
nyomtató,  pénzérmeszámoló stb.) 10.678,40 €

• a közlekedési és információs táblák rendszere 29.548,81 €
• tervdokumentáció 3.500,00 €
• szórólapok, autómegjelölés, matricák  1.000,00 €
• az iroda felszerelése 976,90 €
• a parkolók átalakítása 5.500,00 €
• a rendszer felfuttatása (0. hónap)   5.599,00 €
összesen   56.803,11 €
• A vásárolt 12 darab parkolóautomata értéke  42.840,00 €

Fizetett parkolás

Első tapasztalatok
2016. június 1től Somorja 
belvárosában a kijelölt 
zónákban fizetős a parko
lás, működtetője az AREA 
Somorja Kft., a város cége. 
A bevezetés előtt más váro
sokban gyűjtött információk 
alapján objektív képet a rend
szer hatékonyságáról, gaz
daságosságáról, előnyeiről, 
hátrányairól csak egy év eltel
te után lehet nyerni. Ennek 
ellenére többen 2 - 3 hónap 
működés után akarnak ered
ményeket kapni. Heti szin
ten vannak figyelve a bevéte
lek, havi szinten a kiadások. 
Mindkettőben ingadozások 

figyelhetők meg. Más váro
sok tapasztalatai szerint a 
bevételekre hatással van a 
szabadságok időszaka, a nyá
ri szünidő, az iskolai év kez
dete, a karácsonyi ünnepek 
és a tél általában. Ezek alap
ján szerepel a várossal kötött 
szerződésben az a kitétel, 
hogy csak egy év eltelte után 
lehet objektíven kiértékelni a 
fizetett parkolás működését. 
Még fontosabb, hogy ebben 
az első időszakban legyenek 
összegyűjtve a lakosok konk
rét meglátásai, észrevételei. 
Az intézkedés bevezetése
kor a város kérte a lakosok 

türelmét és megértését, mert 
tudatában van annak, hogy 
az új dolgok bevezetése 
mindig hátrányosan érinti a 
lakosság egy részét. Minden
kinek a kedvére tenni, saj
nos, nem lehet. Mint a rend
szer működtetője, az AREA 
Somorja Kft. is rendszeresen 
találkozik olyan helyzetekkel, 
amelyek az adott helyen gon
dot okoznak. Mivel a fizetős 
parkolás hosszú távú terv, az 
óvatosság elengedhetetlen a 
következmények gyors meg
ítélésekor és a konkrét ered
mények közlésekor. Az első 
eredmények biztatóak, de 
megmutatták azt, hogy hiá
nyosságok is vannak. Jogos 
és kevésbé jogos kritikák érik 
a várost és a vállalatot, ame
lyek legtöbbje a fizetős parko
lás bevezetésének szubjektív 
megítéléséből adódik. A kriti
kák közül sok az átmeneti lak
helyű somorjai és a környék
beli községek lakosaitól jött.
Újra szeretném kérni a 
somorjaiak türelmét és meg
értését. Ígéretünkhöz híven 
vállalatunk egy év elteltével 
részletesen értékelni fogja 
a rendszer működését, és a 
városi hivatalon keresztül 
informálni a lakosságot. 

pár adat az elmúlt 2 – 2,5 
hónapról

2016. augusztus közepéig 
1835 db éves és féléves kár
tyát adtunk el. Ebből 776 db 
rezidens, azaz ingyenes az 
adott körzetben, 12 db szol
gálati kártya (városi hivatal, 
lakáskezelő vállalat, AREA), 
95 db vállalkozói kártya, 146 
db nem somorjai lakos vagy 

2. autóra kiváltott kártya és 
806 db az állandó lakhelyű 
somorjai lakosok által kivál
tott kártya. Ezekből a bevétel 
52.180 eurót tett ki. Augusz
tus 22ig az automatákba cca 
30.000 eurót dobtak a lakosok, 
és cca 19.000 SMS jegyet vál
tottak. A kiadások elszámolá
sánál a telefonszolgáltatók 60 
napos átfutási idővel dolgoz
nak, így itt az eredményekre 
még várni kell. Előzetesen a 
legnagyobb kiadások az áfa, a 
telefonszolgáltatók díja, a fize
tések és a járulékos átutalások 
(biztosítók) terén vannak. Éves 
szinten a kiadásokat négy éven 
keresztül növeli az automata 
gépek leírása is.
A városi hivatal által rendsze
resen végzett monitoring a 
parkolók kihasználtságáról 
kedvező képet mutat a fizetős 
zónában. Mindig vannak üres 
parkolóhelyek (ha nem is sok) 
a belvárosban és az itt lévő 
tömbházaknál is a kiszabott 
idő alatt. Közvetlenül a fizetős 
zónával határos övezetekben 
érzékelhetően több autó áll. 
Ezek az első meglátások, de a 
valós kép itt is csak hosszabb 
idő után alakul ki. Kimond
ható, hogy a várt kifogások és 
kritikák mellett vannak szép 
számmal pozitív visszajelzések 
is. A lakosság zöme, ha nem is 
örült az újabb fizetett szolgál
tatásnak, de tudomásul vette. 
Ígéretünkhöz híven az elért 
nyereséget a közlekedés és a 
parkolás javítására és bővítésé
re fogjuk fordítani.

Nagy József,  
az AREA Somorja Kft. 
ügyvezető igazgatója

térjünk vissza Rióba. milyen 
az élet a brazil nagyváros-
ban?
– Szép a város. Ugyan sok a 
szegény ember, ennek elle
nére nagyon tudják élvezni a 
életet.
A versenyeden kívül mi volt 
a legnagyobb élményed az 
olimpián?
– A kajak négyes fantasztikus 
versenye. Nagyon szorítot
tam nekik, hogy aranyat sze
rezzenek, de az ezüst is fan

tasztikus. Ezenkívül láttam 
futni Usain Boltot.
Részt vettél a záróünnepsé-
gen is. 
– Jól összefagytunk meg 
megáztunk... (nevetés). 
Különben nagyon szuper volt.
sok tetoválás van a teste-
den. lesz egy olimpiát jel-
képező is?
– Igen, már elő van készít
ve!

Duducz Tibor 
Fotók: Őry Tibor és Michal Smrčok
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A csölösztőiek változást akarnak
Spolok Čilistov – Csölösztő 
Társulat néven 2016. márci
us 18án a csölösztői város
rész polgárai egy politika
mentes, önkéntes, nonprofit 
civil társulást hoztak létre. 
Úgy érzik ugyanis, hogy 
Csölösztőn már több évtize
de semmi sem változik, első
sorban az infrastruktúrát és 
az egyéb szolgáltatásokat 
tekintve. Van Csölösztőnek 
olyan része, ahol nincs 
szennyvízelvezető csatorna, 
hiányos a közvilágítás, nin
csenek megerősítve az utak, 
a közúti forgalom elrendezé
se szakszerűtlen.
Az utóbbi években 
Csölösztő Somorja attraktív 
része lett. Ezt az új házak 
építése, a Kormorán szálló 
rendezvényei, az újonnan 
felépített Xbionic sphere 
sportközpont létrehozása is 
mutatja. Mindez nemcsak 

városunk polgárait, hanem 
a közeli és távoli környék 
lakosságát is vonzza. A sok 
népszerű rendezvénnyel a 
csölösztőiek élete is megvál
tozott. Úgy érezzük, jogo
san kérünk a város vezetésé
től több figyelmet és segít
séget a fent említett problé
mák rendezésére. Lakosaink 
az elmúlt időszakban több 
javaslatot is benyújtottak a 
változtatásokkal kapcsolat
ban, de a városvezetés ezek
nek csak részben tett eleget.
 A civil társulás májusi 
alakuló gyűlésén a polgárok 
előterjesztették javaslataikat, 
amelyeket továbbítottunk a 
város polgármesterének, Bár
dos Gábornak és választókör
zetünk három képviselőjének. 
Néhányat kiemelünk közülük: 
1. A közlekedésbiztonsági 
helyzet rendezése. Ebbe bele
tartoznak a keskeny utak, az 

úttestek burkolatának hiá
nyosságai, a járdák hiánya, 
ami közvetlenül veszélyezteti a 
polgárok egészségét és életét. 
2. Csölösztő lakossága vissza
igényli a volt tűzoltószertár 
épületét, amelyet mint klubhe
lyiséget kíván üzemeltetni. 3. 
Somorja város 2015. 12. 15i, 
a város képviselői által jóváha
gyott szabályzatát törvényel
lenesnek és balszerencsésnek 
tartjuk. A Statútum 23. cikke
lyének 1. pontja véleményünk 

szerint nincs összhangban a 
Szlovák Köztársaság Alkotmá
nya 2. cikkelyének 1. bekezdé
sével. A jóváhagyott Statútum 
nagymértékben korlátozza a 
polgárok jogait, szükségle
teit, a választott képviselők 
által történő érvényesítését. A 
jobb megértés céljából meg
jegyezzük: Csölösztő város
rész a 9. sz. választókörzet 
bizottságába nyert besorolást. 
Ennek, vagyis a tejfalui bizott
ságnak kellene foglalkoznia a 
csölösztői lakosok problémá
ival, kérelmeivel, kifogásaival. 
Helyileg viszont a 8. sz. válasz
tókörzethez tartozunk. Elszo
morítónak tartjuk, hogy sem 
a 9. körzet, sem a 8. körzet 
képviselői már hosszú ideje 
nem foglalkoznak a csölösztői 
lakosok problémáival. Ezért 
szeretnénk, ha a 8 sz. válasz
tókörzet részére is bizottsá
got létesítenének, melynek 
ülésein a körzet minden 
polgára nyújthatna be javas
latokat, hozzászólásokat, 
a bizottság elnöke pedig e 
körzet választott képviselő
je lenne. E képviselő részt 
venne az önkormányzat 
munkájában. Ezzel át lenne 
hidalva az a kommunikáci
ós akadály, mely szerintünk 
már hosszú éveken keresz
tül érződik a polgárok és a 
városi önkormányzat között. 
Az az érzésünk, hogy a pol
gárok a választott képviselőik 
által nincsenek kellőképpen 
informálva a városvezetőség 
terveiről. Örvendetes, hogy 
polgári társulásunk június 
17i ülésén részt vett körze
tünk két képviselője Élesztős 
Pál és Andrássy István sze
mélyében, akik az elhangzott 
problémákkal kapcsolatban 
együttműködést ígértek.
Bízunk abban, hogy az 
önkormányzat képviselői, 
valamint Somorja minden 
polgára támogatni fogja 
elképzeléseinket, hiszen a mi 
közös életterünkről van szó, 
amely gyönyörű, s amelyet 
még szebbé és vonzóbbá sze
retnénk tenni.  
A civil társulás nevében: 

Nagy Jozef

A Somorja és Vidéke Kul
turális Társulás (SVKT) ez 
évben is összegyűjtötte a 
vonzáskörzetéhez tartozó 
települések 11 magyar taní
tási nyelvű iskolájában és a 
Somorján magyar osztályok
kal is működő speciális alap
iskolában a beíratott elsősök 
számát: ez az összlétszám 
ezúttal 141 új kisdiák. A diá
kok szülei már a beíratáskor 
értesülhettek arról, hogy a 
Rákóczi Szövetség pályázat 
alapján ösztöndíjjal támo
gatja a magyar iskolába belé
pő elsősöket, az előző évek 
gyakorlatának megfelelően. 
Az ösztöndíjak ünnepé
lyes átadására szep tember 
27én kerül sor a Somorja és 
Vidéke Kulturális Társulás 
vezetőségének aktív közre
működésével, valamint a 
megújított és kibővített tag
ság aktív és fiatal rétegének 
segítségével.
A Rákóczi Szövetség tiszt
ségviselőitől megtudtuk, 
hogy közel 300 magyaror
szági önkormányzat és szá
mos egyéb támogató sora
kozott fel a Rákóczi Szövet

ség Beiratkozási Programja 
mellett, akik szívesen részt 
vennének és közreműköd
nének az ösztöndíjak 2016. 
évi átadásában. Tavaly a  
10 000 Ft nagyságú ösztön
díjak átadásánál Nagyszar
ván és Tejfalun Martonvásár 
polgármesterét, Somorján 
a Corvin Mátyás Alapiskolá
ban Vecsés képviselőtestüle
tének küldöttségét fogadhat
tuk.
Idén is számíthatunk arra, 
hogy városunkban, Somor
ján, Tejfalun és a vonzáskör
zethez tartozó többi telepü

lésen  az ösztöndíjak ünne
pélyes átadásakor a szülők 
találkozhatnak majd az ada
kozó magyarországi önkor
mányzatok és egyéb szerve
zetek képviselőivel, akiknek  
bemutathatjuk nemcsak az 
adott iskolát, annak peda
gógusközösségét, de a legki
sebb gyermekeket magyarul 
nevelő óvodák lelkes közös
ségeit, városunk és a kör
nyező települések kulturális 
és szakrális emlékeit, közös 
örökségünk ápolását is.

Hecht Anna, 
az SVKT programvezetője

Idén is ösztöndíjat kapnak az elsősök
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A halottainktól való 
végső búcsú még 
kegyeletteljesebbé vált 
a somorjai temetőben 
azáltal, hogy a ravatalo
zó épületének felújítását 
és kibővítését követően 
a közelmúltban helyé
re került a felújított 
harangláb is.
A régi haran
got Michal Trvalec 
harangöntőmester és 
társai újították fel s lát
ták el olyan elektronikus 
szerkezettel, hogy táv
irányítással is meg lehessen 
szólaltatni. A haranglábat, 
amelynek aljzatát gránit fedi, 
jó minőségű, színét megtartó 
Fundermax lapokkal borítot
ták be. Kivitelezését a Bobek 
Ľubomír és Jávorka Tamás 
műépítészek által kidolgozott 
terv alapján az Area Somorja 
Kft. és somorjai alvállakozók 
végezték. A harang a tűzoltók 
védőszentjének szobrára, a 

Szent Flóriánszoborra néz, 
melyet led lámpák világítanak 
meg, egységesítve az összha
tást. 
A ravatalozó épülete a 
Ľubomír Bobek – Jávorka 
Tamás műépítészi iroda ter
vei alapján újult meg, s az  ő 
terveik alapján készült évek
kel ezelőtt az I. világhábo
rúban elesett olasz katonák 
sírhelye is.   (–)

Új harangláb

Újabb országos rendezvény volt városunkban
A Nyugdíjasok Szlovákiai Szö
vetsége évente megrendezi az 
országos sportnapokat, min
dig más és más településen. 
Ez évben a választás Somorjá
ra esett, így július 19-e és 21-e 
között a nyugdíjasok olimpi
ájának központjává Somorja 
városa vált.
A rendezvényt Ján Lipianský 
országos elnök jelenlétében 
Margita Fabiánová kerületi 
elnök asszony nyitotta meg, 
aki a többi között üdvözölte 
František Chmelárt, a Szlovák 
Olimpiai Bizottság elnökét, 
Nagyszombat megye küldött
ségét, a Szlovák Posta vezér
igazgatóját és több település 
polgármesterét, akik szpon
zorként hozzájárultak  a sport
esemény lebonyolításához. 
A rendezvény Bárdos Gábor, 
Somorja város polgármesteré
nek védnöksége alatt zajlott. 
Az olimpián a járási és kerületi 
versenyek legeredményesebbjei 
vettek részt. A Dunaszerdahelyi 
járást a nyárasdi Lelkes házas
pár, a légi Gyurkovics Mária 
és a nagymegyeri Cséfalvai Ist
ván képviselte.  A versenyek az 
első napon 140 fő részvételével 

kezdődtek, akiknek a pincér
szakács szakközépiskola adott 
otthont a sportnapok alatt. A 
második napon a versenyek 
a városvezetés jóvoltából az 
Xbionic sphere sportközpont
ban zajlottak. Este a városi 
művelődési központban tartott 
kultúrműsor során a résztvevők 
a helyi népszokásokból kap
tak ízelítőt. A harmadik napon 
a bősi vízi erőmű és Csúny 
megtekintése volt programon.  
Ezúttal is köszönetünket fejez
zük ki a sormorjai gimnázium 
tanárainak és diákjainak, vala
mint a városi képviselőtestület 
sport és ifjúsági bizottsága 
tagjainak, akik bírókként vettek 
részt a rendezvényen.
A rendezőbizottság nevében 
Margita Fabiánová külön 
köszönetét fejezte ki Orosz 
Csaba alpolgármesternek, Bors 
Mihálynak, az alapszervezet 
elnökének és a szervezet tagjai
nak, valamint Kovács Ferenc és 
Fazekas István személyében a 
járási szervezet vezetőségi tagja
inak a sportesemény színvona
las megszervezéséért. 

* * *
Az Xbionic sphere sport 

és üdülőközpontban zajló 
Challenge Somorja triatlon
verseny szervezőbizottsága 
a városvezetésen keresztül 
felszólította Somorja összes 
önkéntes szervezetét, hogy 
vegyenek részt az esemény 
lebonyolításában. A felkérés 
alapján a Nyugdíjasok Szlová
kiai Szövetségének somorjai 

alapszervezete 14 tagú csapat
tal két napon át vette ki részét 
a munkákból. Az önkéntes 
résztvevőknek a sportközpont 
vezetősége egy számukra szer
vezett fogadáson köszönte 
meg a segítséget, és egy egész 
napos élményfürdői belépővel 
jutalmazta őket.

Bors Mihály, az alapszervezet elnöke

Kovács Dániel, a Corvin Mátyás Alapiskola tanulója június
ban bekerült a Poznaj slovenskú reč országos verseny Újvár
ban rendezett döntőjébe, amelyen öt kerületből a járási for
dulók győztesei vettek részt. A szoros versenyben a bronz 
sávban végzett. Danit, aki nemcsak szlovák nyelvből kiváló, 
hanem kitűnő tanuló és ügyes futballista is, Bartalos Éva 
pedagógus készítette fel és kísérte el a versenyre.            (ju)

A júliusban és augusztusban 70., 75., 80., 85. és ennél többe
dik születésnapjukat ünneplő lakosainkat városunk önkor
mányzatának nevében mindkét alkalommal Orosz Csaba 
alpolgármester köszöntötte. Az ünnepelteknek jó egészsé
get és örömteli, békés, hosszú életet kívánt.
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Fejezetek Mátyás király életébol – 3.rész˝

1457 márciusában a tizennégy 
esztendős Mátyás a nála mind
össze három évvel idősebb 
V. (Utószülött) László foglya 
lett. A túsz jól ismerte fogva 
tartóját, sőt korábban a „ven
dégszeretetét” is élvezte már. 
Erre akkor került sor, amikor 
édesapja egy ízben kibékült és 
szövetségre lépett ellenfelével, 
Cillei Ulrikkal, s a két fél elha
tározta, hogy a békés szándék 
bizonyítéka és a jó viszony zálo
gaképpen összeházasítják gyer
mekeiket. Miután az ifjabbik 
Hunyadi fiú és Cillei Erzsébet  
között sor került az eljegyzésre, 
1455ben a lány Vajdahunyad 
várába, Mátyás pedig V. Lász
lóhoz került mint királyi kama
rás. Mint ismeretes, a Cillei és 
Hunyadi közti fegyvernyugvás 
nem volt hosszú életű, sőt a 
garancia is elveszett, mivel 
Erzsébet nem sokkal a szerző
dés megkötése után váratla
nul elhunyt. Mátyás helyzete a 
kényszerű kamarási szolgálattal 
összevetve sokkal kilátástala
nabbnak tűnt. Hiszen nemhogy 
egykori jegyese és apósjelöltje, 
de édesapja és bátyja sem élt 
már, ő pedig nem volt szabad 
ember. Fogságba vetésével és 
Hunyadi László kivégzésével 
a férfi nélkül maradt családot 
szó szerint és átvitt értelemben 
is lefejezték. A Mátyás kiszaba
dításáért, később pedig királlyá 
választásáért küzdő ún. Hunya
dipárt mégsem maradt vezető 
nélkül. Mátyás édesanyja, a hős 
asszonynak (mulier heroica) 
nevezett Szilágyi Erzsébet egy 
percig sem tétlenkedett, szö
vetségesek keresésével és a csa
ládi vagyon bevetésével minden 
követ megmozgatott a cél érde
kében. Testvérbátyja, Szilágyi 
Mihály pedig gyakorlatilag pol
gárháborús helyzetet teremtett 
az országban. A harc bázisául 
Erdélyt és a Partiumot válasz
totta, hiszen ott voltak mind 
a Szilágyiak, mind a Hunyadi
ak családi birtokai és legfőbb 
támogatói. Szilágyi lefoglalta a 
királyi jövedelmeket (regálékat). 
Maga mögött tudhatta a vár

megyéket és a székelyeket, ám 
a királyhű szebeni és besztercei 
szászok ellenálltak. Az ellensze
gülőkkel kegyetlenül leszámol
tak: kivégezték és megcsonkí
tották őket, Besztercét pedig 
felégették.
A király saját biztonsága érdeké
ben elhagyta Magyarországot, 
székhelyét májusban Bécsbe, 
majd szeptemberben Prágába 
tette át. Mátyás ezután fogoly
ként a prágai várba került. V. 
László közben hol megegyezés
re törekedett a lázadókkal, hol 
pedig a velük szembeni fegyve
res fellépést sürgette. Az ural
kodó kitartó támogatójaként a 
cseh származású zsoldosvezér, 
Jan Giskra – huszitái élén – 
szintén bekapcsolódott a konf
liktusba. Újlaki Miklós erdélyi 
vajdával együtt főkapitánya 
lett a Szilágyiék ellen indított 
hadjáratnak. (A két főkapitány 
egyébként korábban tagja volt 
a Hunyadi Lászlót halálra ítélő 
bíróságnak is.) 
Bármily meglepő, a magyaror
szági felfordulás idején a király 
kellemesebb dolgokra is tudott 
gondolni: nősülni készült. 
Menyasszonya VII. Károly 
francia király legkisebb lánya, 
a mindössze tizenhárom éves 
Valois Magdolna volt. László 
leánykérő követséget menesz
tett Franciaországba, ám kisze
melt arájával sohasem találkoz
hatott. Az esküvői előkészüle
tek közepette 1457. november 
23-án, három napig tartó rosz
szullét után váratlanul elhunyt, 
s vele kihalt a Habsburgdinasz
tia ún. alberti ága. A makkegész
ségesnek tűnő ifjú király hirte
len halála mindenkit meglepett. 
A cseh kormányzó, Podjebrád 
György még aznap írásban 
tájékoztatta a magyar rendeket 
a történtekről. Egy szót sem 
ejtett a halál okáról. Néhány 
nappal később Bécsbe is leve
let küldött, amelyben viszont 
már kifejtette: „a mi fenséges 
király urunkra, sajnos, lesújtott 
a halál kaszája, pestis vitte el”. 
A legtöbb történelemkönyv
ben máig a bubópestist jelölik 

meg az elhalálozás okaként, 
ám éppen az eset váratlansága 
és hihetetlenül gyors lefolyása 
miatt szinte azonnal felmerült a 
mérgezés gyanúja. A gyilkosság 
kiötlésével pedig csaknem min
denki a huszitizmust pártoló, a 
királyával többször szembefor
duló Podjebrádot vádolta, aki 
ráadásul V. László halála után 
I. György néven Csehország 
királya lett. Az utókor azonban 
felmentette őt az emberölés 
vádja alól. 1984-ben Utószülött 
László holttestét orvosi antro
pológiai vizsgálatnak vetették 
alá, amely kiderítette, hogy az 
uralkodó hemoblasztózisban, 
a fehérvérűség (leukémia) akkor 
teljesen ismeretlennek számító 
típusában hunyt el. 
V. László halálát követően az 
események felgyorsultak. A 
megboldogult király támoga
tóinak már nem volt többé 
kiért küzdeniük. A Hunyadi
párt pedig az eddigieknél is 
elszántabban küzdött nemcsak 
Mátyás szabadon bocsátásá
ért, hanem immár trónra eme
léséért is. Ehhez két irányba 
kellett hatni. Közben kellett 
járni Mátyás új fogva tartójánál, 
Podjebrád Györgynél, valamint 
el kellett érni a magyar rendek 
egyöntetű támogatását, tehát 
az eddigi ellentábor jóváhagyá
sát is. A diplomáciai tárgyalások 
során három tényező bizonyult 
hatásosnak: a pénz, az országos 
jelentőségű méltóságok ígérete, 
valamint különféle garanciák 
biztosítása (leginkább dinasz
tikus házasságok formájában). 
Az 1458. január 1jén megkötött 
szegedi egyezményben a koráb
ban a Hunyadiak egyik legbefo
lyásosabb ellenfelének számító 
Garai László nádor már támo
gatta Mátyás királlyá választá
sát – büntetlenségéért cserébe, 
illetve azzal a feltétellel, ha az új 
uralkodó feleségül veszi lányát, 
Annát. Közben viszont a Vitéz 
János vezette prágai küldött
ség a kialkudott váltságdíjon  
(40 000 arany) túl abban állapo
dott meg Podjebráddal, hogy a 
szabadon bocsátásért cserébe 
Mátyás az ő lányát, Katalint 
veszi el. A trón várományosá

nak tehát egyszerre két meny
asszonyjelöltje is akadt.
Mátyás távollétében 1458. 
január 24én összehívták a 
királyválasztó országgyűlést. 
A hagyomány szerint a Duna 
jegén került sor e jeles esemény
re. A történettudomány mai 
álláspontja szerint a befagyott 
folyó inkább csak átkelőként 
szolgálhatott a Rákos mezejéről 
a budai várba vonuló nemes
ség számára. A magyar rendek 
támogatása immár borítékol
ható volt, ám Szilágyi Mihály 
semmit sem kívánt a véletlenre 
bízni, s nyomatékképpen fegy
vereseit a rendi gyűlés hely
színére vezényelte. Minden 
bizonnyal sokat nyomott a 
latban a pápa támogatása is, 
aki a törökverő apa politikájá
nak folytatását remélte az ifjú 
Hunyaditól. Végül minden 
a várakozásoknak megfele
lően zajlott, s a tizenöt éves 
Mátyást a rendek Magyaror
szág királyává választották. 
Döntés született továbbá 
arról, hogy Szilágyi Mihály öt 
évig kormányzóként (régens 
gubernátorként) felügyeli 
majd a fiatal uralkodó ország
lását, Garai pedig megőrizhe
ti nádori méltóságát. 
Nem sokkal később a megvá
lasztott uralkodó fogadására 
egy, az ország előkelősége
iből álló küldöttség indult 
a Morva folyó partján fekvő 
Strassnitz (Strážnice) városá-
ba. Miután lefizették a vált
ságdíjat, valamint Szilágyi 
Erzsébet pecsétjével szentesí
tette a Podjebrád Katalinnal 
való házasságról szóló okira
tot, a csehek átadták a magya
rok királyát. Mátyás 1458. feb
ruár 15én érkezett meg Budá
ra, s még aznap sor került a 
trónra ültetés szertartására a 
Nagyboldogasszonytemplom
ban (mai Mátyás-templom). A 
koronázás azonban elmaradt, 
hiszen a Szent Korona III. Fri
gyes németrómai császár bir
tokában volt, aki továbbra sem 
mondott le a magyar trónigé
nyéről. 

(Folytatjuk)    
Horváth László

Meghalt a király, éljen a király!
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Szent István Napok Somorján
Az idei volt a legsikeresebb

A Csemadok somorjai 
alapszervezete minden év 
augusztusában megszer
vezi a Szent István Napok 
So morján nevű egyhetes 
ünnepi rendezvénysoroza
tot, amely idén két nappal 
kibővült. A rendezvény hete 
augusztus 12től 20ig tar
tott a város különböző terü
letein.
Az ünnepségek augusztus 
12én kezdődtek a Mozi 
Klubban a Buda Folk Band 
koncertjével, majd az azt 
követő  táncházzal. A Buda 
Folk Band olyan hangula
tot teremtett a Mozi Klub  
hátsó udvarában kialakított 
szabad térségen, hogy még 
éjfél után is muzsikaszó
tól és vidám énekléstől volt 
hangos a környék. Másnap 
a somorjai Duna Folk Band 
játszotta a talpalávalót – 
nem kisebb sikerrel.
Augusztus 15e a somorjai 
búcsú napja. Mint minden 
évben, idén is ünnepi búcsúi 
mise volt a katolikus temp
lomban, melyet követően 
a város lakosainak felaján
ló imájára került sor. Köz
reműködött a Híd Vegyes 
Kar, Domsitz Mária, Méry 
Rebeka, Méry János és Varju 
Péter.
Augusztus 16án került sor a 
Csemadokfocikupára a Cor
vin Mátyás Alapiskola műfü
ves pályáján, amelyen hat 

csapat vett részt: a Somorjai 
Katolikusok, a Csemadok 
Tejfalu, az STK Somorja, az 
FK Somorja, a Csabi és Bará
tai és a Csemadok Somorja 
csapata. A döntőt az STK 
Somorja és az FK Somorja 
csapata játszotta, győztes
ként az STK Somorja csapata 
került ki. Sajnos, a házigazda, 
a somorjai Csemadok csapata 
utolsóként végzett, de majd 
jövőre!
Tavaly, sajnos, a rossz időjárá
si viszonyok végett elmaradt 
a Somorjai Dal Napja, idén 
viszont sem az időjárásra, 
sem a közönségre nem lehe
tett panasz, hiszen szerda 
este megtelt a Korona udvara 
emberekkel. Külön köszö
net az est fellépőinek, akik 
ingyen, bérmentve léptek 
fel a lelkes somorjai közön
ség előtt. Az est folyamán 

a színpadon álltak: a Csali 
Zenekar, Mezzei Attila, Mezei 
Ernő, Németh Imre, Inka 
Galbáčová, a Nomaad zene
kar, Kovács Koppány, vala
mint a Duna Folk Band. 
Csütörtökön este vetítet
ték le a szintén telt házas 
Mozi  Klub közönségének a 
Lovasíjász című filmet, ame
lyet Kaszás Géza rendezett, 
és amely Kassai Lajos életé
ről, életstílusáról szól.
Augusztus 19-én került sor 
a Honismereti Ház udva
rán a hagyományos Magyar 
Családok Napjára, ahol a 
finom csemadokos gulyás és 
a kemencében sült tejfölös 

lepény elfogyasztása mellett a 
gyerekek és a szülők is jól szó
rakoztak, kézműveskedtek, 
néptáncoltak.
Augusztus 20án reggel nyolc 
órakor ünnepi szentmise volt 
a katolikus templomban. Az 
ünnepi programok délután 
három órakor kezdődtek a Fő 
téren. A Szent Istvánszobor
nál a koszorúzási ünnepségre 
este fél hétkor került sor, ahol 
Bohák Gábor nagymagyari 
történelemtanár mondott 
ünnepi beszédet. Fellépett 
Turtev Erik és a Bándy Kata
lin vezette Samaria énekkar.
Az esti utcabálon még soha 
ilyen sok ember nem volt. A 
hangulatot a ZSEB zenekar 
fergeteges koncertje fokozta. 
Mire este tíz órakor pattogni 
kezdtek a tűzijáték első petár
dái, már moccanni sem lehe
tett a város főterén.
Mindenkinek nagyon köszön
jük, akik csak egy kevéssel is 
hozzájárultak, hogy az eddigi 
legsikeresebb, leglátogatot
tabb rendezvénysorozatot 
sikerült megvalósítanunk 
Somorján. 
Kovács Koppány, a Csemadok 
somorjai alapszervezetének alelnöke

Fotó: Csicsay Andrea

Az idei koszorúzási ünnepség a felújított Szent István téren zajlott

A Csemadok somorjai alapszervezete július elején 3 napos 
kirándulást szervezett Magyarország egyik legnépszerűbb 
turistaközpontjába, Egerbe, ahol számos felejthetetlen 
élményben volt része  a mintegy 51 fős társaságnak. A kirán
dulásnak nagy sikere volt, sikerült egy erős, összetartó csa
patot összehozni, melynek tagjai jelezték, hogy a jövőben 
még több ilyen kiránduláson szeretnének részt venni. 

Pirk Ilona

Sok új élménnyel zárták a hetet azok a gyerekek, akik részt 
vettek a IV. Csemadok Kalandtáborban, melynek szervezői 
a Csemadok somorjai alapszervezetének vezetőségi tagjai
ból álltak össze. A napi tábor (1 éjszakás ott alvással) évről 
évre fejlődik. Több új helyszínnel, változatos programokkal 
próbálja megismertetni a gyerekeket Somorjával és környé
kével, játékos formában történelmi ismeretekhez juttatni 
őket. Az idén  újra Mátyás király korába kalauzoltuk a részt
vevőket, és főleg Kinizsi Pállal, a magyar történelem egyik 
legismertebb hadvezérével ismerkedtünk.         (P. I.) 
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Bő négy éven keresztül 
próbáltam feltérképezni 
Somorja város és a környék 
zenei múltját, amatőrmoz
galmának történéseit. Az 
első cikk e tárgyban 2012 
áprilisában látott napvilá
got, a befejező, lezáró írás 
2016 augusztusában jelent 
meg. S most e kulturális 
dokumentum sokak, köz
tük saját magam, örömé
re könyv alakban is kézbe 
vehető. Jó érzéssel tölt el a 
tudat, hogy sikerült meg
örökíteni a jövő számára 
mindazoknak a lelkes, sok
szor fanatikus egyéneknek 
jó szándékú törekvéseit, 
akik hozzájárultak váro
sunk kulturális életének ala

kításához, színesítéséhez. 
Elsősorban övék az érdem. 
A könyv szerzője csak a 

krónikás lehet, bár 
jómagam is a zenélés 
bűvkörében élek, s 
ezért nem volt nehéz 
magam rávenni, hogy 
sorban megszólaltas
sam a műfaj tanúit. 
Kutakodásaimat a leg
nagyobb alázattal, oda
figyeléssel végeztem.
Az első írásos doku
mentum arról, hogy 
somorjai zenekar húzta 
a talpalávalót, 1897-ből 
származik. Lenyűgö
ző tény… A későbbi 
korokról már maguk 
az aktőrök szólnak. 

Csak aki közelebbről belelát a 
zenészkedés rejtelmeibe, tud
ja igazán, mennyi lelkesedés, 

munka kell ahhoz, hogy egy 
zenei produkció megszüles
sen. Megérdemlik hát, hogy 
nyoma maradjon munkálko
dásuknak.
A könyv zenéléssel egybe-
kötött bemutatója október 
5-én zajlik a mozi klub-
ban 19.00 órától. Ide min-
den zenészt, aki szerepel a 
könyvben, s azt is, aki nem, 
ezennel szívélyesen meghí-
vok. és persze a közönsé-
get is, hiszen értük, nekik 
szól a zene. na azért mi, 
zenészek néha cinkosan 
összekacsintunk, tudva, 
hogy sokszor magunknak 
játszunk… de mindenki 
örömére.

Strieženec Alex

Zenei élet somorján és környékén – könyvbemutató

Az augusztus 20i magyar nemzeti ünnep alkalmából Áder 
János köztársasági elnök megbízásából Czimbalmosné Mol
nár Éva, Magyarország pozsonyi nagykövete állami kitün
tetéseket adott át Pozsonyban. A hat kitüntetett egyike volt 
Hecht Anna pedagógus, a Szlovákiai Magyar Pedagógusok 
Vass Lajos Kórusának elnöke és ügyvezetője, a somorjai Híd 
vegyes kar karnagya is. Hecht Anna a felvidéki magyarság 
önazonosságának megőrzése és kulturális kincseinek tovább
örökítése érdekében végzett közösségi munkája, illetve aktív 
közéleti tevékenysége elismeréseként a Magyar Arany Érdem
kereszt kitüntetésben részesült. Gratulálunk!             (–)

Értesítjük az érdeklődőket, hogy a Csemadok somorjai 
alapszervezetének irodájában (Iskola utca 37.) szeptem
bertől segítséget kaphatnak a státustörvénnyel és a Magyar 
igazolvánnyal kapcsolatos ügyintézéshez. Ügyintézés ked
den és csütörtökön 17.00 és 19.00 óra között. Az intézke
déshez igazolványképre és személyi igazolványra, kiskorú 
gyermek esetében anyakönyvi kivonatra van szükség.
Ügyintéző: Boráros Ágnes
Telefonszám: 0904 636 628
További információ: www.szakc.sk

Bérletelővétel 
a 2016–17-es színházi évadra   

A városi művelődési központ 2016. szeptember 1től áru
sítja a 2016–17es színházi évadra szóló bérleteket. 

előadások: 
•  2016. október 12.   Mikszáth Kálmán: Különös házas

ság – Jókai Színház, Komárom
•  2016. november 16.  Carlo Goldoni: Mirandolina, te 

drága – Thália Színház, Kassa 
•  2016. december 14.  Colin Higgins: Maude és Harold – 

Körúti Színház, Budapest
•  2017. január 18.  Ray Cooney: Dől a lé, avagy pénz áll a 

házhoz – Vidám Színpad, Budapest
•  2017. március 8.    László Miklós: A kelléktár – Jókai 

Színjátszó Társulat
•  2017. április 19.     Marc Camoletti: Négy férfi gatyában 

– Bulvár Színház, Budapest

Az előadások kezdete: 19.00 óra
A bérlet ára:
Normál bérlet: 51 €
Támogatói bérlet: 96 €
Diákbérlet: 36 €
Nyugdíjasbérlet: 36 €
A bérletek árusítása 2016. október 7én ér véget. 
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A ZAlAbAi Zsigmond Városi KönyVtár AjánljA új KönyVeiből  

soltész bélA: HátIzsákkAl bRAzílIábAn. kAlAn-
dos útIkAlAuz RIótól Az AmAzonAsIg

A riói karnevál őrülete? Lélegzetelállító kilátás a Cukorsüveg 
és a Corcovado tetejéről? Szurkolók tízezreinek lelkesedése a 
Maracana Stadionban? Amazónia dzsungele? Pompás tenger

partok? Igen, ez mind Brazília. De a 
favelák nyomora és az óriási metro
polisok betonrengetege is. A végtelen 
országutak, a többnapos amazonasi 
hajózások, az éjszakai buszozások 
unalma. Meg a rengeteg különös hely 
és pillanat, a vad házibulitól az afrikai 
vallási rituálékig, a magyar szárma
zású brazilok banános rétesétől az 
őserdő lakóinak cölöpökön álló házá
ig. „Bepakoltam a hátizsákomba, és 
útnak indultam, hogy felfedezzem 
magamnak Brazíliát, a 2016os olim

pia országát. Bejártam az ország leghíresebb helyeit, de olyan 
világvégi falvakba is elkeveredtem, amelyek talán még a térké
pen sincsenek rajta. Ámuldoztam Brazíliaváros és Sao Paulo 
modernségén, és gyönyörködtem Minas Gerais barokk arany
városainak szépségében. Híres brazilok nyomába eredtem, 
mint Pelé, Ayrton Senna vagy épp Paulo Coelho, és híres bra
zíliai magyarok nyomára is bukkantam, mint például Molnár 

Gábor vagy Lénárd Sándor. És persze megismerkedtem egy 
csomó hétköznapi, nagyszerű brazil emberrel, akiktől nagyon 
sokat tudtam meg arról, hogy milyen az igazi Brazília. Erről 
szól ez a könyv.”

dAvId ebeRsHoff: A dán lány
A megtörtént eseményeket feldolgozó 
történet egy egyszerű kéréssel indul: a 
feleség apró szívességet kér a férjétől. 
Egy hűvös koppenhágai délutánon a 
művészházaspár, kiki a maga festő
állványánál, a műteremlakásában dol
gozik. Az asszony modellje váratlanul 
lemondja a találkozót, és ő aggódik, 
hogy így nem tudja időben befejezni a 
portrét. Megkérdezi a férjét, nem ven
née fel a modell cipőjét és harisnyáját, 
hogy megfesthesse, ahogy a harisnya a 
bokánál gyűrődik. A férj először meghökken, de aztán igent 
mond. És ezzel kezdetét veszi a huszadik század legszenvedé
lyesebb és legszokatlanabb szerelmi története.
Lili Elbe (1882–1931) feltehetően interszexuális ember volt, az 
elsők egyike, akin nemátalakító műtétet hajtottak végre. Einar 
Wegenerként született Dániában, ezen a néven sikeres tájkép
festő volt, és élete nagy részét férfiként élte le.

Új polcokat kapott a Bibliotheca Hungarica
Jó ideje helyhiánnyal küsz
ködött a rendszerváltás után 
civil kezdeményezéssel létre
jött, 1997-től a Fórum Kisebb
ségkutató Intézethez tartozó 
Bibliotheca Hungarica tudomá
nyos szakkönyvtár. Ezt a prob
lémát kívánta megoldani idén a 
Bethlen Gábor Alap támogatá
sával megvalósult felújítás.
Az évek óta folyamatosan 
gyarapodó gyűjtemény az ala
pítók – Zalabai Zsigmond, 
Presinszky Lajos és Végh Lász
ló – eredeti elképzeléséhez 
híven elsődlegesen még ma is 
az 1918-tól (Cseh)Szlovákiában 
megjelenő magyar irodalmat 
és szakirodalmat gyűjti, rend
szerezi. Ezt a törzsállományt 
egészíti ki a kézikönyvtári gyűj

temény, a Csemadok Központi 
Bizottságának Könyvtára, vala
mint a neves személyek hagya
tékaiból kialakított állomány. A 
hazánkban kiadott könyveken 
kívül időszaki kiadványokat, 
sajtótermékeket, valamint kis
nyomtatványokat is archivál és 
a kutatók számára elérhetővé 
tesz. A könyvtár könyvállo
mánya és folyóiratállományá
nak nagy része a földszinten, 
a Zalabai Zsigmond Városi 
Könyvtár szomszédságában 
van, a kutatók számára szaba
don hozzáférhető. 
A gyűjtemény gyarapodásával 
az utóbbi években folyamato
san helyszűkével küzdöttünk, 
amelyet különböző módokon 
próbáltunk orvosolni. A törzs

állomány másodpéldányainak 
banános dobozokba történő 
csomagolása azonban csak a 
probléma halogatása volt. 2015 
végén szembe kellett néznünk 
azzal, hogy raktárunk megtelt, 
s lassan a könyvtártérben elhe
lyezett polcokat is megtöltjük. 
Emiatt sürgetővé vált, hogy 
megoldást találjunk a gyarapodó 
gyűjtemény méltó elhelyezésére.
2016 elején pályázatot adtunk 
be a Bethlen Gábor Alaphoz 
a földszinten található raktér 
felújítására. A sikeres pályázati 
kérelem után megkezdődhetett 
a raktárak kiürítése.  A kirakodás 
már májusban megkezdődött, 
amelynek során ideiglenesen a 
folyosóra, majd a könyvtári térbe 
kerültek a dobozok, könyvkupa
cok. Mivel a kutatók kiszolgálása 
a könyvespolcok közé és elé elhe
lyezett halmok miatt nehézkes 
lett volna, a Bibliotheca Hunga
rica időleges bezárása mellett 
döntöttünk. Július folyamán a 
régi polcok szétszerelése után a 
folyóirat és a hagyatékraktárat 
elválasztó falat lebontottuk, 
majd a kőműves, festő és vil
lanyszerelői munkákat követően 
megkezdődhetett az új polcok 
beszerelése. A két sínen futó 
tizenkét darab, különkülön 
mozgatható mobil polcszerke

zettel mintegy 500 folyóméternyi 
helyet nyertünk. Augusztusban 
az új polcokra kerültek a törzs
állomány másodpéldányai és 
a teljes hagyatéki gyűjtemény. 
Ezeken kívül itt helyeztük el a 
Csemadokkönyvtár állományát. 
Ennek köszönhetően több mint 
ötvenméternyi polc szabadult fel 
a könyvtárban, amelyek remé
nyeink szerint az elkövetkező 
években ismét megtelnek köny
vekkel. 
A raktár felújításával, az új polc
rendszer beszerelésével könyv
tárunk nemcsak méltó helyet 
teremtett meglévő és új könyve
inek, hanem időt is nyert, hogy 
nyugodtan tovább gyarapíthas
sa gyűjteményét. E munkafolya
matok a szeptember 2án tartott 
polcavatási ünnepséggel zárul
tak, amelyre a munkatársak mel
lett a könyvtár életében aktívan 
részt vevő vendégek is meghívást 
kaptak. A Bibliotheca Hungarica 
szeptember 5től ismét nyitva áll 
a kutatók előtt. 
Végezetül hadd mondjuk el, 
hogy a Bethlen Gábor Alap 
anyagi támogatásán kívül 
köszönet illeti azokat a fóru
mos munkatársakat, akik ere
jüket nem kímélve segítettek a 
ki és berakodásban. Őszintén 
hálásak vagyunk érte!           (BH)

Végh László, a Bibliotheca Hungarica alapító tagja és igazgatója (jobbról a 
második), a további két alapító tag özvegye, Zalabai Zsigmondné (balról a 
második) és Presinszky Lajosné (jobbról a harmadik), valamint Sebő Bugár 
Beáta és Roncz Melinda (balról, ill. jobbról az első) Bárdos Gábornak, váro
sunk polgármesterének társaságában az új polcok felavatásán
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A váRosI RendőRség HíReI

• Július 4-én 8.30 órakor a 
járőrök hangosan kiabáló 
asszonyra figyeltek fel a Gazda 
soron. Mivel az illető nem tud
ta igazolni magát, és szlovákul 
sem beszélt, a járőrök átadták 
az állami rendőrségnek.
• Július 8-án 20.30 órakor 
egy édesanya bejelentést tett 
a rendőrségen, mely szerint 5 
éves kislányának egy ismeret
len 8 év körüli fiú és nála fia
talabb társa eltulajdonította 
piros New daty típusú kerék
párját. Az intenzív keresést 
követően a rendőrök megta
lálták a biciklit az egyik fiúnál, 
akinek szüleit értesítették az 
esetről.  
• Július 9-én 1.15 órakor vere
kedés tört ki egy Fő utcai bár 
előtt. Ismeretlen személyek 
megtámadtak két férfit, akik 
fejsérülést szenvedtek. A kihí
vott gyorsmentő a sérülteket 

kórházba szállította. Az esetet 
az állami rendőrség vizsgálja.
• Július 12-én 14.45 órakor 
a városháza épülete előtt a 
mozgáskorlátozottak számá
ra kijelölt helyen parkolt egy 
személyautó. Mivel a sofőr
nél semmiféle irat nem volt, a 
helyszínre hívott állami rend
őrök zárták le az esetet.  
– 19.00 órakor telefonos beje
lentésre szálltak ki a járőrök 
az egykori városi fürdő telep
helyére, mivel a bejelentő 
szerint az épületben valaki fel
akasztotta magát. A járőrök a 
helyszínre érkezve megállapí
tották, hogy nem felakasztott 
személyről, hanem egy máso
dik emeleti ablakra festett 
alakról van szó.  
• Július 20-án 22.00 órakor a 
Városmajor utcába szálltak ki 
a járőrök, ahol egy lakóház 8. 
emeleti lakásának ablakából 

füst szivárgott. Az állami rend
őrök és a tűzoltók is a hely
színre érkeztek. Mivel a lakás
ban tartózkodó idős ember 
többszöri csengetés után sem 
nyitott ajtót, a tűzoltók felfe
szítették a lakás ajtaját. A füst 
a gáztűzhelyen felejtett étel 
égésétől keletkezett. A lakás 
tulajdonosa a hálószobában 
aludt. A tűzoltók felébresz
tették a láthatóan ittas férfit. 
Komolyabb baj szerencsére 
nem történt.    
• Július 22-én 00.58 órakor a 
Mély utcából csendháborítást 
jelentettek a szomszédok. Az 
egyik lakóház harmadik eme
leti lakásának nyitott ablakai
ból hangos zene hallatszott. 
A lakástulajdonos a rendőrség 
felszólítására halkabbra vette 
a zenét.    
• Augusztus 2-án 9.05 órakor 
tűz ütött ki Tejfalun a kaná

lis partján. Mivel az út men
tén keletkezett tűz átterjedt 
a közeli szalmakazalra is, a 
tüzet a tűzoltók oltották el. A 
helyszínre érkeztek az állami 
rendőrök is, mivel valószínű
leg gyújtogatás történt.
• Augusztus 4-én 7.25 órakor 
az I/63-as úton a királyfiai leté
rőnél közúti baleset történt. 
Az állami rendőrök együttmű
ködésre kérték a városi rend
őröket. Négy autó ütközött 
össze, melynek következtében 
öt személy sérült meg. A sérül
teket gyorsmentő szállította a 
dunaszerdahelyi kórházba. 
• Augusztus 24-én 00.05 óra
kor a Városmajor utcában 
történt csendháborítás. A ját
szótéren hangoskodott három 
személy, közülük egy a kelle
ténél láthatóan több alkoholt 
fogyasztott és túl hangos volt. 
Tettéért pénzbírsággal felelt.

A független somorjai motorosok idén Erdélyt választották úti 
célnak. Sárosfai Pétertől megtudtuk, hogy testvérvárosunkban, 
Gyergyószentmiklóson is jártak. Romániai körútjuk során 2300 
kilométert tettek meg, megtekintették a többi között Déva és 
Vajdahunyad várát, Transzalpina és Transzfogaras gyönyörű 
tájait, nem hagyták ki a híres Draculakastélyt sem Törcsváron. 
Majd Szovátát, Maros megye székhelyét, a székely sóvidéket 
(Medve-tó, Gyilkos-tó, Békás- szoros, Parajd) és Aradot érintve 
elhagyták az országot.   

Lovastábor a javából
A Big Horn Lovasklub szer
vezésében idén augusztus
ban ismét gyerekzsivajtól 
volt hangos  a nagyszar
vai halastó és környéke.  A 
lovasklub minden évben 
megszervezi egyhetes gye
rektáborát, ahol  a jelent
kező gyerekek a lovaglás 
alapjainak elsajátítása mel
lett izgalmas kalandoknak 

lehetnek részesei. Az idei 
táborba ötven gyerek jelent
kezett, akik Ülő Bika nagy
főnök és társai vezetésével  
betekintést nyerhettek az 
indiánok mindennapjaiba. 
A ló az indián legjobb barát
ja. A lovat nem csak megül
ni, de ápolni és gondozni is 
kell. A gyerekek a lovaglás 
mellett a lovak gondozását, 

etetését, itatását is végez
ték a tábor ideje alatt.  A 
Yakari, a Winnetou, a Szilaj 
és a Pokahontasz törzsek 
a legjobb tudásukat adták 
és kiválóan teljesítették az 
indián lovasokra kiszabott 
feladatokat, így az egy hét 
elteltével Nagy Manitou 
előtt bizonyították, hogy 
igazi indiánokká váltak.
A lovastábor egyik kiemel
kedő eseménye volt Derzsi 

György, Vadkerti Imre és 
Kovács Koppány koncertje 
a tónál, amelyet közel két
százan  tapsoltak végig.
A Big Horn Lovasklub tag
jai köszönetüket fejezik ki 
Kovács Tibi bácsinak, aki 
kezdettől fogva támogatja 
a lovastáborokat, és akit 
a tábor végén a lovasklub 
tiszteletbeli tagjának 
választott. 

A Big Horn Lovasklub tagjai
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Kosárlabda

labdarúgás

KajaK-Kenu

Szambával fűszerezett góltermések

Zalka Csaba négyszer a dobogón

Joggal dicsérhető hölgyek, lányok

Minden előzetes várakozást 
felülmúlva bravúros rajtot 
produkált az immár brazil 
többségi tulajdonban lévő 
felnőttlabdarúgócsapatunk a 
II. ligában, hiszen újoncként 
az eddig lejátszott 6 forduló 
során nemhogy nem talált 
legyőzőre, de szinte gólt is 
aligalig kapott. Az amerikai  
Mike Keeney védencei szebb
nél szebb támadásokat vezet
ve olykor könnyed szambával 
fűszerezett, közönségszóra
koztatóan látványos gólokat 
lőve nyerték sorra a meccse
ket. A majdnem tökéletes, 
azaz 100 százalékos rajtot 
csupán a váratlan gól nélküli 
pontosztozkodással végződő 
Turócszentmárton elleni hazai 
bajnoki árnyékolja be némi
leg.  Ki gondolta volna, hogy 
az 5 győzelemmel és 1 dön
tetlennel a brazil Fluminense 
légiósaival megerősített STK 
áll majd az élen a szeptemberi 
folytatás előtt a  II. liga nyuga
ti csoportjában?  Augusztusi 
eredménylistánkkal (Pohronie 
– STK  0 : 3,  STK – Nyitra  
2 : 0, Zsolna B – STK 
1 : 2,  STK – Szered  
4 : 1, Slovan B – STK 1 : 2) és 
egy döntetlennel (Somorja – 
Turócszentmárton 0 : 0) 16 
ponttal 13 : 3-as gólaránnyal 

Horváth Csabáék 4 pontos 
előnnyel vezetik a tabellát két 
exélvonalbeli üldözőjük előtt 
(Szakolca, Nyitra). 
A járási második vonalban 
szereplő tejfalui B csapat 
szezonstartja felemásra sike
redett, a négy eddigi baj
nokiból kettőt megnyert, 
kettőt elveszített a tartalék 
együttes (Tejfalu – Tárnok    
3 : 4, Béke – Tejfalu  
0 : 2, Tejfalu – Vásárút 4 : 0,  
Csilizradvány – Tejfalu 5 : 3). 
Az 50 százalékos mérlegnek 
köszönhetően B csapatunk 
6 ponttal, 12 : 9-es gólarány
nyal a tabella 7. helyét foglalja 
el. Jobban rajtoltak  U19-es 
ifistáink a III. liga nyugati 
csoportjában, 2 győzelmüket 
(Somorja – Vágújhely 10 : 3, 
Brvnište – Somorja 1 : 6) és 
1 döntetlenjüket (Bánovce 
– Somorja 3 : 3)  követő
en 7 ponttal, 19 : 7-es gól
aránnyal a 2. helyen állnak. 
Fiatalabb kollégáik (U17) 
még ennél is parádésabban 
rajtoltak, hiszen mindhá
rom bajnokijukat megnyer
ve  (Somorja – Vágújhely 
7 : 0,  Brvnište – Somorja 
0 : 4, Bánovce – Somorja  
1 : 2) 9 ponttal és imponáló  
11:1es gólaránnyal vezetik a 
bajnokságot. 

Lehet szó Európabajnokság
ról, világbajnokságról de egy 
biztos: ha bármilyen kajakkenu 
világeseményen elindulnak a 
somorjai ifjak, biztosak lehe
tünk benne, hogy mindenhon
nan értékes érmeket hoznak 
büszkeségeink. A dicséretsor 
a tinédzser Zalka Csabát illeti, 
aki szenzációs versenyzések
kel a plovdivi juniorEurópa
bajnokságon feltartóztathatat
lanul kajakozott, s valamennyi 
éremfajtából akasztottak a 
nyakába a bolgár dobogókon. 
Ne feledjük, kajaktehetségünk 
a kategória újoncaként szer
zett aranyat, ezüstöt és bron
zot az Ebn. Három trencséni 
kollégájával a kajak 4esek 500 
méterén 1 másodperces előny
nyel végeztek az élen, majd 
Samuel Balážzsal a K2 1000 
méteren maradtak le éppen 
csak a dobogó legfelső fokáról. 
A K1 sprintszámában Csaba 
egyedül is helytállt, és az egyéni 
200 méteren bronzot szerzett. 
A plovdivi Ebsikerek után nem 
sok idő maradt a regenerálódás

ra, alig két hét múlva ugyanis 
Minszkben, a juniorvilágbaj
nokságon kellett bizonyítania, 
ahol még az Ebmezőnynél is 
nagyobb volt a konkurencia. 
De Csaba ezzel is megbirkó
zott, hiszen minden számban, 
amelyikben elindult, bejutott a 
nyolcfős döntőbe.  Az Ebarany 
négyes egység tagjaként a K4 
1000 méteren végül a Nemček, 
Baláž, Fraňa, Zalka kvartett a 8. 
helyen végzett. Samo Balážzsal 
együtt Csabi aztán a kajak ket
tesek 1 kilométeres versenyében 
vigasztalódhatott, fél távig még 
vezettek is a fináléban, végül a 
győztes magyar duó és a belo
rusz kettős mögött Csabiék a 
harmadik helyen értek célba. 
Több mint tisztességesnek 
nevezhető Csaba egyéni helyt
állása is, hiszen Minszk után 
elmondhatja, hogy a világon 
csak négyen jobbak nála a 200 
méteres sprintszámban, ráadá
sul ezt a fantasztikus 5. helyet a 
finálé legfiatalabb indulójaként 
sikerült elérnie. 

Összeállította: D. Tok Ernő

Bár a női Extraliga rajtjáig 
még egy hónapot kell várni, 
kosárlabdaklubunkról a pont
vadászat előtti felkészülési 
időszakban is érdemes néhány 
érdekességet megemlíteni. 
Női együttesünket augusztus 
1től a fiatal, ambiciózus edző, 
a mindössze 28 éves  Tomáš 
Kačmarík irányítja, akinek ez 
lesz élete első felnőttklubja, 
amelynek élén főedzőként 
bizonyíthat. Visszatérve az 
előző bajnoksághoz, az Extra
ligában elért 4. hely és a junio
rok bronzérme mellett néhány 
egyéni teljesítményre is büsz
ke lehet klubunk. Az időköz

ben Pöstyénbe igazolt Slama 
Angelika 33 meccsen elért 415 
pontjával, 15 pontos meccsen
kénti átlaggal a kassai Good 
Angels szlovén légiósával, 
Teja Oblakkal egyetemben a 
női élmezőny legponterősebb 
játékosának bizonyult. De 
nem Angi volt a legeredmé
nyesebb somorjai pontszerző, 
hiszen a pontgyártás terén 
még nála is jobban teljesített 
a junioroknál és az I. ligás női 
tartalék csapatunknál össze
sen lejátszott 37 bajnokiján 
a 18 éves Cséfalvay Viktória, 
aki 599 pontot szórt, rengeteg 
triplát, s ezzel a Szlovákiában 

leigazolt mintegy 1600 férfi és 
női játékost együttvéve a 24. 
legeredményesebb kosaras
nak bizonyult. Ha már a sta
tisztikáknál tartunk, a 19 éves 
Alexandra Saška Hašková, 
aki tagja volt a portugáliai 
Ebn szereplő U20as szlovák 
válogatottnak is, elképesz
tő mutatóval rendelkezik, 
hiszen amellett, hogy három 
fronton (a női Extraligában, 
a női I. ligában és a junior
bajnokságban)  összesen 65 
meccsen szerepelt, és ezeken 
557 pontot szerzett, ami 9 
pontos meccsenkénti átlag
nak számít, a pályán eltöltött  
1760 perccel a nők között a 
legtöbbet játszó játékos volt 
az elmúlt szezonban Szlová
kiában, és az összes (1593) 
igazolt kosárlabdázó között 
a harmadik legtöbbet játszó 
játékos, tehát csak két férfi 
töltött több játékpercet a baj
nokikon. Klubunk további 
ígéretesebb tehetsége a 18 

éves, három éve stabil kor
osztályos szlovák válogatott 
balkezes irányító Lelkes Júlia, 
aki ugyancsak három fron
ton (Extraliga, I. liga, junior 
élvonal) nyújtott kimagasló, 
kiegyensúlyozott teljesítményt 
(58 meccs, 417 pont, 9 pontos 
meccsátlag). Juli természete
sen szerepelt a szlovák válo
gatott egyik irányítójaként a 
Sopronban rendezett U18as 
A divíziós Európabajnok
ságon is.  A legutóbbi sze
zonban nyújtott kiemelkedő 
teljesítményeikért a klubme
nedzsment a következőket 
részesítette külön elismerés
ben – nők, Extraliga: Slama 
Angelika, Alexandra Hašková, 
Zuzana Mračnová, nők, I. 
liga: Eva Mária Bachorová,  
Óvári Viktória, Lelkes Barba
ra, Barbora Šeligová. Junio
rok: Cséfalvay Viktória, Balázs 
Réka, Ema Slimáková. Diá
kok: Nagy Liliána,  Andrássy 
Eszter, Linda Ilkovičová.

Sportkrónika: Augusztusban történt
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2016. március 12én Atar Ayse, június 4én sylaj elina, 
június 10én stankovská tereza, stankovská vanessa, 
vaššová barbora és valko bence, június 14én molnár 
mia, június 27én greňová Radoslava, június 30-án 
semethová dária, július 7én jenčík branislava, katona 
emma, kocková kristína, július 9-én kaša tamás, július 
12én vass Hanna, július 16án prokop matúš, július 
24én nagy maximilián Arnold, július 26án Rigo erik, 
július 29-én schmidt Cynthia és klinovský vladimír, júli
us 31-én krivosudská júlia, augusztus 2án lelovics gab-
riel és molnárová sofia, augusztus 3-án mezej józsef, 
augusztus 15én árva tímea, augusztus 17én juhász 
tünde, augusztus 19-én oroszová natália, augusztus 
21én Hubinský Richard látta meg a napvilágot.
Sok sikert, újszülöttek!

SZÜLETETT

2016. június 29-én turtevová gabriela 75 éves korában, 
július 4én sebestyén éva 68 éves korában, július 7én 
Šandorová juliana 53 éves korában, július 10-én kovács 
ferdinánd 84 éves korában, július 14én Rónay Rudolf 88 
éves korában, július 24én golis Štefan 93 éves korában, 
július 25én Rigó terézia 63 éves korában, július 30-án 
muchová klára 90 éves korában, augusztus 2-án mikulík 
Ilona 71 éves korában, augusztus 8án Hlubiková mária 
64 éves korában, augusztus 18án lelkes lászló 66 éves 
korában, augusztus 19-én bertók zsófia 68 éves korá
ban, augusztus 20án zöld margit 83 éves korában és 
tkáčiková Anna 87 éves korában távozott az élők sorá
ból. Béke poraikra!

2016. július 2án luščon Igor és matulová Žaneta, július 
8án Reinhold norbert trägner és Iró judit, július 30-án 
kocsis dávid és bertha linda, augusztus 13-án Horváth 
patrik és ferdics Andrea, augusztus 20án Horváth 
kálmán és tóth edina eszter, valamint tóth gergely 
és pogány erzsébet, augusztus 27én sándor lajos és 
polakovičová barbora, augusztus 31-én forgách péter és 
pongrácz erika esküdött örök hűséget egymásnak. 
Gratulálunk! 

ELHUNYT

HÁZASSÁGOT KÖTÖTT

KÖSZÖNTŐ

Jó egészséget, sok örömöt, boldogságot kívánunk azon 
polgártársainknak, akik szeptemberben töltik be 70., 
75., 80., 85. és ennél többedik életévüket: bánki mária, 
kubuláková eva, bertalan józsef, Csánó Ilona, paulík 
terézia, bohušová zdenka, Cibulková zuzana, Cúth 
miklós, Horváth István, szabó margit, Hladký Robert, 
both lászló, nosáľ Ľudovít, pongrácz Rozália, Horváth 
mária, fiedler ernő, kiács mária, Csiba jenő, Rejczová 
terézia, Czechmeister lajos, sánka terézia, gaál 
Rozália, koczkás gizella, Csepy júlia, forgács Rozália, 
Hamar erzsébet, zubajová mária, sebestyén józsef, 
bošňák františek, fekete erzsébet, Čajkovská Alžbeta, 
varga Ilona, Haásová Anna, Cséfalvay Irén, méry mar-
git, Csémy elza.

MEGEMLÉKEZÉS

„Tudjuk, hogy nem jöhet, mégis egyre várjuk,
Enyhíti hiányát, ha álmunkban látjuk.
Az ész megérti, de a szív soha,
Ha egyszer majd mi is elmegyünk, ahol Ő 
van, oda.
Az élet múlik, de akit szeretünk, végéig 
könnyes szemmel emlékezünk.”

Soha el nem múló fájdalommal emlékezünk szeptember 
19-én, halálának 2. évfordulóján a drága jó férjre, 
édesapára, nagypapára és dédpapára, 
CHAlupA CtIboRRA Bacsfáról.
Akik ismerték, szenteljenek neki egy néma pillanatot. 

Emlékét örökké szívében őrző szerető felesége, Margit,  
lányai: Lýdia, Ildikó, Katalin és Zsanett családjaikkal

•  Szeptember 16.  A Kossuth  és Fonogramdíjas CSÍK zene
kar koncertje – 19.00. Jegyek a VMK-ban és a Ticketportálon 
kaphatók.

•  Szeptember 16.  Mikó Zoltán gömöri képzőművész kiállítá
sának megnyitója – 18.00. A tárlat szeptember 28ig tekint
hető meg munkanapokon 9.00 és 20.00 óra között.

•  Szeptember 28.  Smejko és Tanculienka – a televízióból 
ismert szlovák nyelvű gyermekelőadás – 17.00

•  Szeptember 30. Skriba Pál emlékkiállításának megnyitója – 
18.00. A tárlat október 12ig tekinthető meg munkanapokon 
9.00 órától 20.00 óráig.

•  Október 10.  Leszállás Párizsban  A világhírű Marc 
Camolettikomédia Eduard Kudláček rendezésében. Sze
replők: Mickovičová Henrieta, Rák Viki, Kubačková Ivana, 
Breinerová Mária, Stanke Richard és Dobrík Ján – 19.00

•  Október 14.  Bulíková Slávka fényképkiállításának megnyi
tója – 18.00 A kiállítás október 28ig tekinthető meg munka
napokon 9.00 órától 20.00 óráig.

•  Október 15.  Népzenésztalálkozó és Katica Néptáncfeszti
vál. Társrendezők: a Cseh Tamás Band és az Aranymetszés 
Polgári Társulás – 10.00–23.00

VÁROSI MűVELŐDÉSI KÖZPONT

Olimpiai vércsepp
megváltozott a szeptemberi véradás időpontja és 
helyszíne: nem 26-án a kultúrházban, hanem 30-án a 
csölösztői X-bionic sphere sport- és üdülőközpontban 
lesz megtartva. Ezúttal a pozsonyi Kramáre kórház vér
átömlesztő állomásának dolgozói várják a véradókat és 
az érdeklődőket, akik a városi művelődési központ előtt 
gyülekezhetnek. A Szlovák Vöröskereszt somorjai alap
szervezetének vezetősége ugyanis gondoskodott folya
matos Csölösztőre szállításukról és a visszaútról. Két kis
busz áll majd rendelkezésükre reggel 8 és 11 óra között.
Az „Olimpiai vércsepp” nevű véradással egy időben zaj
lik a városi önkormányzat sport és ifjúsági bizottsága 
által rendezett hagyományos sportágválasztó is az alapis
kolák alsó tagozatos tanulói részére, amelynek helyszíne 
ezúttal szintén a csölösztői sport és üdülőközpont.    
Reméljük, hogy a sportágválasztó 18 éven felüli részt
vevői is szép számban adnak majd vért, amelyre a nyári 
hónapokat követően országosan igen nagy szükség van. 
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kRAv mAgA – utCAI HARC
Védd meg önmagad! Az egyén védekezése a bűnözőkkel 

szemben címmel sklut tibor önvédelmi szakértő elő-
adást tart a városi művelődési központ 
bábtermében 2016. szeptember 27-én 

18.00 órai kezdettel. 
A részvétel ingyenes, minden résztvevő önvédelmi 

videót kap ajándékba!
www.kobukrav.com  

kobukrav@kobukrav.com  

A vItA HumAnA polgári társulás
 bAbAzenéRe (magyar hagyományokra épülő 

zenés-bábos ölbeli játékokra) hívja a legkisebbeket és 
szüleiket.

Helyszín: somorja, tejfalusi út 25.
Időpont: októbertől heti rendszerességgel kedden-

ként 8.30-tól a 0 (fél)–2 évesek részére. 
            októbertől heti rendszerességgel keddenként 

10.00-tól a 2–4 évesek részére.
            Október 4-én és 11-én bemutató órákra 

nyílik lehetőség.
További infó a 0948 192 700-as telefonszámon, 

valamint: www.vitahumana.org

szeretettel várjuk a meditáció iránt érdeklődőket 
meditációs tanfolyamunkra, amely minden hétfőn 

18.30 órakor kezdődik.
A kezdés ideje: 2016. október 3. 
Helyszín: somorja, fő utca 66.

Jelentkezés: Süveg Tünde, tel.: 0918 604 568
A részvétel ingyenes!!!

A vItA HumAnA polgári társulás előadást szervez 
a következő témákról: 

felelősségteljes szülőség, teRmészetes 
CsAládteRvezés, bIllIngs-módszeR 

(szeretet, szexualitás, termékenység)
Időpont, helyszín: minden hónap 2. hétfőjén (aug. 
8., szept. 12., okt. 10., nov. 14., dec. 12.) 18.45-től a 
somorjai pasztorációs központban (kolostor u.)
Az előadást fiataloknak, jegyeseknek, házasoknak 
ajánljuk, illetve minden érdeklődőnek 14 éves kor-

tól, akik felelősségteljesen, természetesen, olcsón és 
biztonságosan szeretnék megtervezni családjukat. 
Az előadás hossza: 60 perc. A billings-módszert az 
egészségügyi világszervezet is elismeri és támogat-

ja. Az előadás díjtalan. 
Infó: 0948 192 700, www.vitahumana.org

2016. szeptember 5-től  csoportos foglalkozás indul 
a tAnulásI zAvARok kezeléséRe fejlesztőpe-

dagógus segítségével magyar nyelven.
Olyan alsó és felső tagozatos gyermekek jelentkezését 

várom, akik helyesírási, olvasási, szövegértési, szá
molási nehézséggel küzdenek, ill. szeretnének jobban 

beilleszkedni a társaik közé, esetleg túlérzékenyek, 
hiperaktívak vagy stabil önbizalom kialakítását szeret
nék elérni.  A fejlesztés 1012 fős  foglalkozás kereté
ben zajlik speciális pedagógiai fejlesztő módszerek, 

arte  és zeneterápiás elemek, továbbá edukineziológiás 
gyakorlatok alkalmazásával.

Jelentkezés: Mgr. Süveg Tünde, 0918 604 568.

Somorja földrajzi fekvéséből kifolyólag eleve több nyelvet beszé
lő város volt. A város dinamikus fejlődése megteremtette az 
igényt az idegen nyelvek tanulására.
A kilencvenes évek elején Czére Gyöngyi alapította meg a város 
első nyelviskoláját Lingua Samaria néven. Az idegen nyelvet 
tanulni vágyók kitartó érdeklődésének és a jó vezetésnek köszön
hetően az iskola hosszú évekig sikeresen működött, és ezzel 
megalapozta a hírnevét.
2012ben Báder Katalin és VajaiHorváth Mária ennek a nyelvis
kolának a hagyományaira építették az új Linguania nyelviskolát. 
Ekkor már az iskola jelenlegi székhelyén, a városközpontban 
működött. A familiáris légkör, amit megteremtettek, még több 
érdeklődőt vonzott. H. Lengyel Zsuzsa és Hushegyi Ildikó kihí
vásnak érezte, amikor Báder Katalin megszólította őket, hogy 
átadná nekik az iskola vezetését. Ők így nyilatkoznak: Nyelvsza
kos kollégákként már dolgoztunk együtt, és izgalmasnak találjuk 
egy intézmény működtetésének a gondolatát. 
„Júliustól azon dolgozunk, hogy  a nyelviskolát a régi iskola 
hagyományaira építve fejlesszük. A nyelviskola csoportos konver
zációs és individuális órákat kínál ötéves kortól bárkinek. Mivel 
az idegen nyelvek iránti érdeklődés egyre nő, az iskola eredeti 
kínálatát (angol, német és olasz nyelv) további nyelvekkel bővít
jük. Így szeptembertől francia, orosz, magyar és szlovák nyelvet 
is tanítunk, és ezzel hétre bővül a nyelviskolánkban tanított nyel
vek száma. Érdeklődés esetén fontolgatjuk a spanyol nyelv beve
zetését is. A bevált hagyományt folytatva tanfolyamokat indítunk 
az iskola épületén kívül is cégek és óvodák számára. Újdonság
ként megszólítjuk az alapiskolákat is, és felkínáljuk, hogy lekto

raink a 02. évfolyamok részére heti egy alkalommal órát tartanak 
az iskolák épületében. Ezzel eleget teszünk sok szülő kérésének, 
akiknek gondot okoz gyermekük átszállítása egyik intézményből 
a másikba. Az iskola munkáját tizenkét fős lektorcsapat látja el. 
Kollégáink felkészülten, megalapozott nyelvi tudással végzik 
munkájukat. Ezt bizonyítja a visszatérő tanulók növekvő száma 
is. A Linguania nyelviskola székhelye változatlanul a Fő utcán 
található, a Molnár Könyvesbolt és az Úszori Pékség felett, a 
második emeleten. Az iskola négy teremmel rendelkezik, ame
lyek 68 fős csoportok működését teszik lehetővé. Az iskola ide
gen nyelvi kiskönyvtára minden diákunknak rendelkezésére áll.
A csoportos órák hétfőtől csütörtökig délutánonként és kora este 
zajlanak heti két alkalommal. Konverzációs órákat heti egy alka
lommal tartunk az esti órákban. Az egyéni órákat a lektorral való 
megegyezés alapján látogatják a tanulók szemesztertől függetle
nül, akár iskolaszüneti napokon is.”
Az érdeklődők további információkat találhatnak az iskola webol
dalán: www.linguania.sk.  

Újdonságok a 
Linguania háza táján



UPDATE 1 üzlet 
nyílt Somorján!
szeptember 2-án megnyílt az egészséges ételeket és ita-
lokat kínáló uPdaTe 1 üzlet és bisztró a Fő utcán. jakubik 
Mónika:
-  Az UPDATE életmód kidolgozói Schobert Norbi és felesége 

Rubint Réka. AZ UPDATE komplex életmódrendszert kínál. 
Célcsoportjai az egészségtudatos vásárlók, a fogyni vágyók, 
illetve a cukorbetegek. A csökkentett szénhidráttartalmú, ala-
csony glikémiás indexű, illetve gluténmentes, de a lehető leg-
inkább hagyományos élvezeti értékeket kínáló termékskála 
mellett a legnagyobb hangsúlyt a rendszeres mozgásra helye-
zi. 

az üzlet a Korona épület közvetlen szomszédságában, a 
régi Crown Caffe helyén található. Késztermékeket vagy félkészárut is lehet vásárolni?
-  Természetesen, az üzletben vannak alapanyagok is, mint például liszt, de késztermékekkel is várjuk a kedves vásárlót. 

Kaphatók nálunk péksütemények, tészták, édesítőszerek, tejtermékek, snackek, csokoládék, desszertek, italok, cukrász 
sütemények. Az üzlet mellett van egy bisztró rész is, ahol kávézni lehet. Szeretnénk, ha meglátogatna bennünket a 
Schobert házaspár is, esetleg Rubint Rékával egy közös tréningnapot is szerveznénk.

Kiknek ajánlottak az uPdaTe 1 termékei?
- Mindenkinek, akinek fontos az egészséges életmód, vagy csak simán fogyni szeretne, de cukorbetegeknek is ajánljuk.


